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دست درازی در حوالی شهر
شهردار منطقه18 در تلویزیون همشهری از ماجرای تغییر کاربری زمین کشاورزی توسط یک خودروساز می گوید 
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ساماندهی دستفروشان در ۱۰۰نقطه پایتخت

مجتبی اقوامی پناه، مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران: بیش از ۲۰ هزار نفر با عنوان 
دستفروش فعالیت دارند و برای پاسخگویی به این نوع فعالیت، با درخواست های مردمی، طرح ساماندهی 

دستفروشان در ۱۰۰ نقطه پایتخت اجرا خواهد شد. در برخی نقاط مراحل اجرا آغاز شده است.

هدف روابط عمومی ارتقای امید در میان شهروندان است
عبدالمطهــر محمدخانی، ســخنگوی شــهرداری تهــران: در جنــگ نابرابــر  رســانه ای و شــناختی که دشــمن به دنبال 
خاموش کردن شعله امید در دل مردم اســت، هدف اصلی ما افزایش امید شهروندان اســت. در این دوره اتفاقات 

خوبی در حوزه روابط عمومی رخ داده؛ از ایجاد مرکز افکارسنجی تا تأسیس خانه روزنامه نگاران و مجموعه بلدیه.

مترو هر سال 3۰۰میلیون لیتر سوخت صرفه جویی می کند 
محســن هرمــزی، معــاون حمل ونقــل و ترافیک شــهردار تهــران: بــه مــدد وجــود ۳۰۸ کیلومتر مســیر مترو و 
۱۶۰ ایســتگاه فعــال، ســالانه حــدود ۳۰۰ میلیــون لیتــر در مصرف ســوخت صرفه جویــی می شــود. درصورت 

ساخته نشدن مترو، هر روز حدود ۳۰ کیلومتر به طول صف خودروها در بزرگراه ها و معابر اضافه می شد.

7میلیون حاشیه نشین شهری در ایران 
عبدالرضا گلپایگانی، معاون وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل شرکت بازآفرینی شــهری: اکنون بیش از ۷میلیون نفر در 
سکونتگاه های غیررسمی ساکن هستند. حاشیه نشینی ریشه در ضعف مدیریت زمین و آمایش سرزمین و بی توجهی به 
نیازهای واقعی شهری دارد. بدون به رسمیت شناختن »حق سکونت« در این بافت ها نمی توان به حل مسئله امیدوار بود.

در شهرفرخنده رفائی؛ روزنامه نگاردر شهر

صفحه آرا: آرش شاه سمندیصفحه آرا: آرش شاه سمندی

 افتتاح 2پروژه عمرانی بزرگ  
شنبه در تهران

پروژه های »پل و دسترسی خیابان شهید افتخاری« و »زیرگذر 
دوربرگردان بزرگراه شــهید باقری در مجاورت بوستان یاس 
فاطمی« امروز، شنبه سوم خردادماه به بهره برداری می رسند. 
به گفته مهدی صداقتی، مدیرعامل سازمان مهندسی و عمران 
شهر تهران، همزمان با سالروز افتخارآفرین آزادسازی خرمشهر، 
یکصدوهشتادمین پویش امید و افتخار شــهرداری تهران به 

افتتاح 2پروژه عمرانی در مناطق یک و ۴ اختصاص دارد.

 کدامپروژههابهبهرهبرداریمیرسند؟
۱.پل و دسترسی خیابان شهیدافتخاری

۲.زیرگذر دوربرگردان بزرگراه شهیدباقری در مجاورت 
بوستان یاس فاطمی

عنوانپروژه
زیرگذردوربرگردانبزرگراهشهیدباقریدرمجاورت

بوستانیاسفاطمی
 موقعیت:منطقه 4، شمال بزرگراه شهید باقری

 هزینهکلپروژه: ۶۵ میلیارد تومان
ویژگیومشخصات

  یک لوپ به طول ۳۰۰متر و عرض ۷متر 
  یک خط عبوری

  یک پیاده رو به طول ۱۸۰متر با عرض ۱.۵متر 
دیوار وزنی به طول ۱۴۴متر و ارتفاع متوسط ۵.۵ متر 

هرپروژهچهمشخصاتیدارد؟

عنوانپروژه
تکمیلپلواجرایدسترسیخیابانشهیدافتخاری

 موقعیت:منطقه یک، خیابان دارآباد
 هزینهکلپروژه: 226میلیارد تومان

ویژگیومشخصات
 طولپل: 290متر
 عرضپل: 19متر

 نوععرشه:فلزی )2خط عبوری در هر مسیر(

وقوع حوادث پرخسارت پایتخت 
در ساختمان های ناایمن

در کارنامه حریق های پرخسارت تهران، اکثر قریب به 
اتفاق شان در ساختمان هایی رخ داده که از آتش نشانی 
اخطار ایمنی داشته اند، اما توجهی به آن نکرده اند.  این 
موضوع زمانی نگران کننده تر است که عنوان می شود 
اغلب حوادث پرخسارت در ســاختمان های عمومی 
و مهم مثل بازار و مراکز درمانی رخ داده اســت. حالا 
مهدی بابایی، رئیس کمیته ایمنی شورای اسلامی شهر 
تهران هشدار داده که درصورت ادامه بی توجهی  مالکان 
ساختمان های ناایمن این کمیته پای نهادهای نظارتی را 
به موضوع باز خواهد کرد. او اطلاعات بیشتری در این 

زمینه می دهد.

هدف گذاری برای کاهش حوادث
 در برنامه ۴ ساله چهارم الزام کردیم که در 2 سال اول، توقف 
رشد حادثه و در 2 ســال دوم تا پایان 1۴۰۴ سالانه حداقل 
نیم درصد کاهش حادثه  داشته باشیم. در پایتخت کاهش 
حادثه داشتیم، اما در برخی مناطق این امر محقق نشد که 
شهرداران مناطق باید با فرمانده ایستگاه ها جلسات مستمر 
داشته باشند و تحلیل کنند که علل حادثه چیست و براساس 

آن برنامه ریزی کنند.

ساختمان های پرخطر، عامل حوادث پرخسارت 
بررسی پلاک ایمن باید به صورت مســتمر انجام شود. هر 
حادثه پرخسارت ساختمانی که اتفاق می افتد، حتما آن مورد 
در لیست ســاختمان های پرخطر قرار دارد. حدود ۷۵ هزار 
ساختمان توسط ســازمان آتش نشــانی مورد بررسی قرار 
گرفته و از 1۶ هزار ساختمان بلندمرتبه، ۷ هزار ساختمان 
ارزیابی شده که البته آتش نشانی در مسیر ارزیابی در ابتدای 

راه است.

ورود نهادهای نظارتی 
اغلب مکان های پرخطر که دچار حریق می شــوند تخلف 
ساختمانی دارند، به طور مثال ســاختمان مشیریه تخلف 
ســاختمانی داشــت و اتصالی برق موجب حادثه برای این 
ســاختمان شــد. تاکنون از نهادهای نظارتی درون شهری 
نخواسته ام که ورود کنند، اما به تدریج باید این اتفاق رخ دهد. 
نهاد نظارتی می تواند ورود کند و مشــخص شود شهرداری 

ناحیه تخلف را بررسی کرده است یا خیر.

این روزهــا موضوع 

گزارش
از  بخشــی  تصرف 
حریم  زمین هــای 
تهران توســط یکی از شرکت های 
خودروسازی به یکی از پربحث ترین 
موضوعات شهری تبدیل شده است؛ 
به طــوری کــه شــهردار تهران، 
معاونانش، رئیس و اعضای شورای 
اسلامی شــهر تهران در اظهارات 
جداگانه به آن واکنش نشان داده و 
خواستار صیانت از حریم و احقاق حق 
شهروندان شــده اند. این زمین که 
بخشــی از آن توســط شــرکت 
خودروســازی دیوارکشی شده در 
محدوه منطقه18 پایتخت واقع شده؛ 
ازاین رو رضا محمدی، شهردار این 
منطقه مهمان تلویزیون همشهری 
شــد تا درباره کم وکیف این رویداد 

حساسیت برانگیز صحبت کند.

 ماجرای تصرف زمین حریم تهران از کجا 
شروع شد؟ 

بهمن ماه سال گذشته اســتانداری مصوبه ای مبنی بر 
مدیریت یکپارچه حریم تهران را لغو کرد و این موضوع 
بهانه ای برای سوءاســتفاده خیلی از کسانی شد که به 
حریم تهران چشم داشتند؛ چون اختیار به بخشداری ها 
و دهیاری ها تفویض می شــد که قابلیت رصد نداشت. 
خطر لغو مصوبه و تهدیدی را که در کمین حریم است، 
آقای زاکانی شــهردار تهران و اعضای شورای اسلامی 
شــهر تهران بارها تأکید کرده اند و حتی آقای چمران 
گفتند که ما اجازه نمی دهیم دوباره در حریم شهر تهران 
تجربه تلخ دهه8۰ و ماجرای مرتضی گرد تکرار شود. در 
سایه نبود مدیریت یکپارچه و عدم شفافیت قانون، یکی 
از شرکت های خودروســازی 1۵۰هکتار از زمین های 
با کاربری کشــاورزی را به فوریت خریــداری کرده و 
دیوار 3متری کشیده است، و جالب اینجاست که روی 
دیوارهای بتنی، شعار سال یعنی »سال سرمایه گذاری 

برای تولید« را نوشته اند.
 شما در مقابل این موضوع چه کردید؟ 

ما به دنبال صیانت از حریم هســتیم نــه مالکیت حریم، 
و ازاین رو به موضوع وارد شــدیم؛ اما به هرحال دستگاه 
قضا هم طبق مصوبه ای که از ســوی استانداری لغو شده 

استناد می کند که اینجا حریم تهران نیست و حریم شهر 
قدس است؛ پس ما نمی توانیم دســتور قضایی بگیریم. 
حرف ما این اســت که حتی اگر حریم تهران نباشد، این 
شرکت خودروســاز باید توضیح بدهد که با چه مجوزی 
دیوارکشی کرده است. این حریم به لحاظ زیست محیطی 
پشتیبان تهران است. کار دیگری که ما کردیم این است 
که از خبرنگاران و اصحاب رســانه دعــوت کردیم که به 
این محدوده بیایند و این حصارکشــی ها را ببینند و این 
موضوع را به معرض قضاوت رســانه ها گذاشتیم؛ چراکه 
این زمین ها ریه های تنفسی شهر تهران هستند و اگر قرار 
باشد دستخوش تغییر شوند حتما باید در کارگروه هایی 
طرح شود، به درستی بررسی و سپس تصمیم گیری شود.

 در بازدید خبرنگاران از زمین محصورشده 
چه اتفاقی افتاد؟

خوشبختانه خبرنگارها در مسیر بازدیدشان دیوارکشی 
و کانتینرها را دیدند. نمایندگان شرکت هم آمدند و با 
خبرنگارها صحبت کردند و به صراحت گفتند که ما برای 

این دیوارکشی مجوزی نداریم.
 با توجه به اینکه شورای شهرسازی یک 
مرجع رسمی اســت، چطور مصوبه این شورا لغو 

شده است؟
شورای شهرسازی بالاترین مقام تصمیم گیر است و کسی 

نمی تواند مصوبه آن را لغو کند، مگر اینکه دیوان عدالت 
اداری رأی دهد. استانداری می گوید ما مصوبه شورا را لغو 
نکردیم بلکه ابلاغ مصوبه را لغو کردیم. خب در نتیجه کار 
که تأثیری ندارد؛ یعنی همچنان مصوبه طرح راهبردی 
ابلاغ نشده است و شهرداری نمی تواند از حریم پایتخت 

صیانت کند. 
مشکلات و تهدیدات به وجودآمده را به 

استانداری اطلاع داده اید؟  
بله، جا دارد یک خبر خوب را اعلام کنم که در چند روز 
گذشته با حضور لطف الله فروزنده، معاون امور مناطق 
جلسه ای با اســتاندار و معاونانشان گذاشتیم و مباحث 
و دغدغه هایمان را طرح کردیم. جمع بندی این شــد 
که کارگروهی با حضــور نمایندگانی از شــهرداری و 
استانداری تشکیل شود تا به فوریت شیوه  نامه ای تنظیم 
کند و در آن وظایف دستگاه ها شفاف و روشن طرح شود 

و مورد مناقشه نباشد و راه سوءاستفاده بسته شود.
ظاهرا آن شــرکت خودروســازی در 
رسانه ها اعلام کرده که با شــهرداری بر سر این 

زمین به توافق رسیده بوده است؟ 
این شــرکت قبلا هم زمینــی به مســاحت ۴۰ تا 
۵۰هکتار در آن محدوده داشــته و در ســال های 
گذشته یعنی حدود 3۰، ۴۰سال پیش در آن یک 

کارخانه ساخته است. آن زمان هم تخلفاتی انجام شده 
که در کمیسیون ماده1۰۰ قانون شهرداری رأی دارد، 
و بعدها در قالب بند »ت« توافقاتی با شــهرداری انجام 
شده است. حالا این شــرکت آمده و خارج از مجموعه 
کارخانه اش دور یک زمین کشاورزی را دیوارکشی کرده 

است. این 2موضوع ارتباطی به هم ندارد.
 پس موضوعی که آن شرکت در رسانه ها 
اعلام کرده که ما سند زمین را داریم، درست است؟ 
داشتن ســند مالکیت اشــکالی ندارد. مالکیت زمین 
کشاورزی منعی ندارد و هرکس می تواند داشته باشد؛ 
ولی حق ندارد کاربــری اش را عوض کند. تبدیل زمین 
کشاورزی به محل دپوی کانتینرها و این دیوارکشی که 

انجام شده، تخلف است.
 پس تغییر کاربری زمین توسط شرکت 

خودروساز محرز شده است؟ 

دور زمین را غیرقانونی حصار کشیده اند و داخل آن را پر 
از کانتینر کرده اند. من به کنایه به آنها گفتم تا جایی که 
ما اطلاع داریم در زمین کشاورزی گندم سبز می شود، 
نه کانتینر. در نقشه هوایی سال1۴۰2 زمین سبز بوده؛ 
ولی الان حدود 1۰هکتار زمین پر از کانتینر است. خب 
اگر این مصداق تغییر کاربری نیســت پس چیســت؟ 
اینکه زمیــن را خریداری کرده اند غیرقانونی نیســت؛ 
هرکسی می تواند زمین کشــاورزی را برای کشاورزی 
خریداری کند. اما اینکه خارج از تمام اســتانداردها و 
ضوابط تغییر کاربری بدهند، این مشــکل دارد. حتی 
نهری به نام قوری چای داخل زمین است که مسیر آن 
را عوض کرده اند و در کنار زمین کانالی ایجاد کرده اند 
که روستایی نزدیک آن است و با ورود مردم آن روستا 
کار متوقف شــده اســت. درواقع دارند بستر طبیعی و 

جغرافیایی زمین را تغییر می دهند.
 فکر می کنید نتیجه کار چه می شود؟

تخلف این شــرکت برای ما مشــخص اســت و ما 
براســاس قانون برخورد می کنیم. رأی ماده1۰۰ را 
می گیریم و حتما این دیوارکشی را جمع می کنیم. 
شــک نکنید که این اتفاق خواهد افتاد. شــهردار 
تهران، آقــای زاکانی هفته پیــش در ابلاغیه ای که 
به همه مناطق ارســال کردند، صراحتا اعلام کردند 

که صیانــت از حریم وظیفــه و تکلیف 
قانونی  ماست و اجازه نمی دهیم اینگونه 
ساخت وســازها انجام شــود. ما و همه 
مناطقی که حریم دارنــد و همکارانمان 
در نواحی شبانه روز رصد می کنیم. البته 
این کار سختی های خودش را دارد؛ چون 
ما برای مواجه شــدن با متخلفان حتما نیاز 
به دســتور مقام قضایی داریــم و مقام قضا 
به اســتناد مصوبه لغوشــده می گوید شما 
اول بروید تکلیف مدیریت حریم را روشــن 
کنید. البته من بســیار خوش بین هستم که 
این موضوع به زودی حل وفصل شــود؛ چون 
در جلسه ای که با استاندار داشتیم ایشان بعد 
از شنیدن توضیحات ما خیلی استقبال کردند 
که با تشکیل کارگروه، این مناقشات زودتر حل 

شود. کار در مسیر درست پیگیری می شود. آقای 
رئیس جمهور خودشان به موضوع وارد شده اند. آقای 
زاکانی و مسئولان وزارت کشور و استانداری هم وارد 
ماجرا شده اند. در مدیریت کلان این موضوع طرح شده 
تا زودتر اختلاف دیدگاه ها رفع شود و به تصمیم واحدی 
برسند که به نفع مردم و شهر باشد. به نظر من در 2هفته 

آینده به یک تصمیم واحد و مشترک می رسیم.
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هکتار از حریم منطقه18 

توسط یک شرکت 

خودروسازی به طور 

غیرقانونی حصارکشی 

شده است.

بوده است.شرکت خودروسازی از گذشته متعلق به این هکتار از حریم منطقه18 50

4 هزار
هکتار وسعت بافت 

شهری منطقه18 
است.

4 هزار
حریم منطقه18 و 100هکتار وسعت 

است.
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